
Rok 2024 bude z pohledu rozpočtu poněkud neobvyklý. Protože chceme 
využít fi nanční prostředky uspořené z minulých let, budeme pracovat
s plánovanými výdaji téměř 38 milionů Kč, což je prakticky dvojnásobek 
obvyklých ročních výdajů města.

Nahlédněme do rozpočtu a zmíním nejdůležitější položky:
Největší částkou v rozpočtu je nová automobilová cisternová stříkačka 
(6,2 mil. Kč). Tato částka je „pouze“ spolufi nancováním v případě, že 
uspějeme s žádostí o dotaci, čímž je také tento výdaj podmíněn. Celková 
předpokládaná cena bude kolem 12 mil. Kč.
Další výraznější položky jsou již investičního charakteru.
Na realizaci rekonstrukce ČOV (čistírna odpadních vod) je určeno
4,5 mil. Kč. V současnosti probíhá příprava projektové dokumentace
a věřím, že získáme patřičná povolení a zahájíme stavbu. 
Důležitým úkolem pro tento rok jsou také opravy komunikací. Latrán 
budeme realizovat s rozpočtem cca 2,5 mil. Kč ve spolupráci s EGD 
(dříve E.ON – distributor elektřiny a plynu). Pokládku nízkého napětí 
do země má EGD pro tento rok v plánu prací. Stejná částka je rezer-
vovaná pro cestu na Přízeři „smyčka“ od rybníčku kolem dvojdom-
ků. Další plánované opravy komunikací jsou kratší úseky, například 
kolem hřbitova a v profi lu dětského hřiště, obojí v Rožmberku nad
 Vltavou. S komunikacemi souvisí také realizace dopravního značení

a oprava Bílého mostu.
Částka 1,2 mil. Kč je určena na rekonstrukci sociálního zařízení v měst-
ském kempu a na úpravu zdroje vody pro kemp. V rámci investic do pit-
né vody chceme opravit vodojem Přízeř a trasy vodovodu „pravý břeh“ 
Rožmberk nad Vltavou a Metlice.
Významnější záměr je také oprava dvorní fasády domu čp.74 Rožmberk 
nad Vltavou, který je vázán na dotaci v rámci programu Regenerace 
(městská památková zóna). V souvislosti s městským bytovým fondem 
zahájíme přípravu projektové dokumentace pro 2 nové byty v Rožmber-
ku nad Vltavou.
Částka 1 mil. Kč je také určena pro volnočasové aktivity, především 
příprava projektové dokumentace související s rekonstrukcí „šaten“
u fotbalového hřiště a záměrem sportoviště tamtéž.
S plány na rok 2024 je to vlastně tak, že paradoxně máme „dostatek“ 
fi nančních prostředků a otázkou je, zda dokážeme připravit a nechat 
odsouhlasit projekty, vybrat dodavatele a zahájit práce.

Nebude to vždycky snadné, ale těším se, že v roce 2024 posuneme Rož-
mberk nad Vltavou a Přízeř o viditelný kus vpřed.

- Bohuslav Čtveráček -

Jaké máme plány na rok 2024
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Usn. č. 40/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje ověřovatele zápi-
su: pana Marka Kukolíka a pana Martina Tomku, jako zapisovatele pana 
Daniela Hovorku.

Usn. č. 41/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje navržený pro-
gram zasedání v upraveném znění a rozšíření o bod 19.1. 

Usn. č. 42/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou bere na vědomí rozpočto-
vé opatření č. 6/2023 v předloženém znění

Usn. č. 43/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje střednědobý vý-
hled města Rožmberk nad Vltavou na období 2024 až 2027 v předlože-
ném znění.

Usn. č. 44/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje Návrh rozpočtu 
města Rožmberk nad Vltavou na rok 2024: schodkový rozpočet|, příjmy 
19 276 000,-Kč, výdaje 21 219 793,- Kč schodek 1 943 793,-Kč – na úhra-
du schodku zapojena část přebytku hospodaření z minulých let.

Usn. č. 45/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou souhlasí se zveřejněním 
záměru pronajmout část pozemku p.č. 1034/22 v k.ú. Horní Jílovice
a pověřuje starostu města zveřejněním tohoto záměru na úřední desce.

Usn. č. 46/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou souhlasí se zveřejněním 
záměru bezplatného převodu pozemku p.č. 1138/2 v k.ú. Rožmberk nad 
Vltavou a pověřuje starostu města zveřejněním tohoto záměru na úřed-
ní desce.

Usn. č. 47/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou souhlasí se zveřejněním 
záměru směnit část pozemku p.č. 3199 v k.ú. Horní Jílovice a pověřuje 
starostu města zveřejněním tohoto záměru na úřední desce.

Usn. č. 48/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje uzavření nájem-
ní smlouvy na byt v č.p. 74 o výměře 66 m2 za cenu 2 628,-Kč s paní 
Evou Chmelovou na dobu dvou let v předloženém znění.

Usn. č. 49/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje zrušení obecně 
závazných vyhlášek č. 3/2020, 1/2021, 1/2013, 2/2013 a tímto usnesením 
je ke dni 31.12. 2023 zrušuje.

Usn. č. 50/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje vydání obecně 

závazné vyhlášky Rožmberk nad Vltavou „O místním poplatku ze psů“ 
v předloženém znění.

Usn. č. 51/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje vydání obecně 
závazné vyhlášky Rožmberk nad Vltavou „O místním poplatku z poby-
tu“  v předloženém znění.

Usn. č. 52/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje vydání obecně 
závazné vyhlášky Rožmberk nad Vltavou „O místním poplatku za obec-
ní systém odpadového hospodářství“ v předloženém znění.

Usn. č. 53/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje vydání obec-
ně závazné vyhlášky Rožmberk nad Vltavou „O místním poplatku ze 
vstupného“  v předloženém znění. 

Usn. č. 54/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje vydání obecně 
závazné vyhlášky Rožmberk nad Vltavou „O místním poplatku za uží-
vání veřejného prostranství“ v předloženém znění.

Usn. č. 55/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje vyhrazení roz-
hodovací pravomoci pro Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou
v předloženém znění s účinností od 1.1. 2024.

Usn. č. 56/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje seznam členů 
JSDH Přízeř- Rožmberk nad Vltavou v předloženém znění.

Usn. č. 57/2023
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou revokuje usnesení
č. 44/2023 ve znění : Návrh rozpočtu města Rožmberk nad Vlta-
vou na rok 2024: schodkový rozpočet, příjmy 19 276 000,-Kč, výdaje
21 219 793,- Kč schodek 1 943 793,-Kč – na úhradu schodku zapojena 
část přebytku hospodaření z minulých let.
Tímto usnesením Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou doplňu-
je program o bod 19.2 a schvaluje Návrh rozpočtu města Rožmberk nad 
Vltavou na rok 2024: schodkový rozpočet, příjmy 19 476 550,-Kč, výdaje 
37 870 278,- Kč schodek 18 393 728,-Kč – na úhradu schodku zapojena 
část přebytku hospodaření z minulých let.

Poznámka: Úplný zápis ve smyslu ustanovení §95 odst.5 zákona o ob-
cích je uložen na městském úřadu k nahlédnutí. Městský úřad je povi-
nen umožnit občanům nahlédnout do zápisu ze zasedání zastupitelstva.

Předchozí výpisy usnesení zastupitelstva najdete na webových strán-
kách  města: www.mestorozmberk.cz .
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Výpis usnesení ze zasedání Zastupitelstva města
Rožmberk nad Vltavou, konaného dne 14.12. 2023,

od 18:00 hodin
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Bytová komise, která se díky přidělování nově zrekonstruovaných bytů, 
začala zajímat o stav a vybavenost současných bytů Města Rožmberk 
nad Vltavou, začala být aktivní a v září si s nájemníky svolala informační 
schůzku. Oslovili jsme všechny současné nájemníky s žádostí o zpří-
stupnění bytů a nebytových prostor. Ve tříčlenné sestavě jsme si všechny 
tyto prostory osobně prošli, zjistili od nájemníků, s čím mají problémy, 
co je nevyhovující, jaké závady v bytech mají a jaké vybavení by chtěli

v bytech vyměnit či opravit. Připravili jsme návrh pro zastupitele na pri-
oritní opravy a údržby v bytech, ve společných i nebytových prostorách. 
Tento návrh se odrazil i v rozpočtu města na rok 2024. Cílem bytové 
komise a nás, jejích členů, je srovnat podmínky úrovně bydlení a zajistit 
péči o celé domy, které jsou majetkem města.

- Za bytovou komisi Lenka Tomková -

Městské byty

V lednu slaví významné životní jubileum:
         Šístek Alois
         Šátková Marta

Přejeme Vám hodně štěstí, lásky a především pevné zdraví do dalších let.
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Přívaly sněhu, které se na nás před prvním prosincovým víkendem 
valily, dosáhly vrcholu během sobotního dne, kdy nasněžilo téměř tři 
čtvrtě metru. Sobotní bílé ráno probudilo a vzburcovalo všechny dob-
ré a ochotné lidi k úklidu sněhu, který nám zkomplikoval běžné denní 
situace. Vedení města se po rychlé poradě rozhodlo povolat na pomoc 
těžkou techniku, která odstraňovala sníh z náměstí a hlavních příjezdo-
vých cest. Díky této pomoci se zprůjezdnily cesty a hromady sněhu se 
odvážely mimo centrum a hlavní komunikaci. Z bílých hromad, klouza-
jících chodníků, všeho zasněženého a čistého měli velikánskou radost ti 
nejmenší, určitě i příroda a my -sněhomilci. Díky sněhové nadílce byla 
zrušena sobotní Mikulášská nadílka, která se přesunula na nedělní od-
poledne a Mikuláš i jeho pomocníci mohli bezpečně dorazit a předat 

další radost našim nejmenším.  Během soboty měli všichni čerti napilno 
a jsme moc rádi, že si děti užily opravdové zimní nadílky po celý víkend. 
Dobrovolní hasiči během tohoto víkendu vyjížděli jako technická po-
moc k vytahování aut, rozřezávání a odklízení stromů z komunikací. 
Tímto jim děkujeme za nasazení svých sil, svého času a přejeme nám 
všem, aby jim vydržela síla, ochota, nadšení a humor, které jsou pro ně 
jedinou odměnou. Rožmberk nad Vltavou sněhovou kalamitu zvládl, 
občané se sami podíleli na úklidu komunikací a díky jejich nasazení
a aktivitě se podařilo tento krásně zimní víkend zvládnout a užít si ho 
po všech stránkách naplno.

- Lenka Tomková -

Prosněžený víkend

Byl jsem dlouhá léta nositelem myšlenky obnovy bílého kříže, jejíž re-
alizaci jsem provedl až v letošním roce. Kříž byl postaven v upomínku 
tragické události v době, kdy bílá barva byla barvou smutku, proto bílý 
kříž.
Kříž je postaven na skále nad meandrem řeky Vltavy.
Chtěl bych tímto poděkovat mému synovci Vilému Fröstlovi za dopravu 
dřeva na pilu a dopravu samotného kříže na místo jeho umístění. Dě-
kuji také Richardu Dobiášovi za jeho čas při přípravě trámů z kulatiny 
přesně dle původních rozměrů. Dále děkuji všem zúčastněným hasičům 
sboru Rožmberk nad Vltavou – Přízeř pod vedením Severina Krabats-

che za pomoc při přesunu kříže na skálu a jeho vztyčení.
Děkuji všem, kteří mi pomohli jakýmkoliv způsobem.

- Jan Fröstl -

Pane Fröstle, dovolte mi, abych touto cestou poděkoval já Vám  za vaše 
odhodlání,  energii a čas věnovaný k oživení historie, která by bez Vás 
možná upadla do zapomnění.

- Bohuslav Čtveráček -

Poděkování přátelům
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Svařené víno, špekáčky, dílnička pro děti a malý jarmark Tvořilek. 
K tomu zvuk koled a poletující sníh. To vše vytvořilo v sobotu 25. lis-
topadu 2023 na rožmberském náměstí příjemnou atmosféru završenou 
slavnostním rozsvícením vánočního stromu.

O týden později, v neděli 3. prosince 2023, nás svou návštěvou poctily 
nebeské i pekelné bytosti. Spravedlivý Mikuláš s krásnými anděly si po-
slechli několik desítek básniček a čerti se chtě nechtě museli vrátit do 
pekla s prázdnou.

Již třetím rokem mohly děti vhazovat do připravené schránky dopisy 
pro Ježíška, který pak každému zvlášť odpovídal i s osobním poselstvím.

Třetí adventní sobota patřila Rožmberskému jarmarku, v rámci kterého 
se uskutečnil tradiční prodej vánočních stromečků.

Do kostela chodí pravidelně jen velmi málo Čechů. Avšak v době Vánoc 
se kostely plní a cestu do nich nachází i ti, kteří o sobě říkají, že jsou ne-
věřící. Troufám si říci, že nikde člověk nenasaje vánoční atmosféru tak, 
jako právě v kostele. A proto i koncert lékařů a zdravotnického perso-
nálu z českokrumlovské nemocnice v našem kostele sv. Mikuláše je pro 
většinu z nás jednou z nejoblíbenějších vánočních událostí. Tím spíše, 

když jí předchází příjemné sousedské posezení u punče a cukroví v ka-
várně Lar Café. Zimu, která podle astronomického kalendáře zahájila 
právě ve čtvrtek 21. prosince 2023 své panování, tak v Rožmberku nad 
Vltavou přivítala vůně punče a zvuk koled.

Plamínek odebraný z věčného ohně, který hoří pod bazilikou Naroze-
ní Páně v Betlémě, představuje symbol míru, lásky, naděje a přátelství. 
Rozvoz světla zajišťují skauti, skautky a hasiči. Na Štědrý den jsme i my 
přicházeli se svíčkami do hasičské zbrojnice na Přízeři a odnášeli si Bet-
lémské světlo do svých domovů. Ať už Vám doma plamínek Betlémské-
ho světla plápolal nebo ne, všem Vám ze srdce přeji, aby Vás po celý rok 
provázel zmiňovaný mír, láska, naděje, přátelství a ještě bych dodala, 
snad to nejdůležitější, zdraví.

- Jana Adamko, foto: Eliška Tomková -

Takový byl advent v Rožmberku nad Vltavou
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Kdo jsem? Jsem svatý Jan Nepomucký … 

TACUI (mlčel jsem). Záměrně začínáme tento článek slovy, 
která jsou spojována s jedním z nejznámějších českých světců, 
který na nás každoročně dohlíží i v čase bujarých oslav nového 
roku.

Možná si to ve spěchu současnosti  ani neuvědomujeme, ale tento pa-
tron nás v Rožmberku nad Vltavou provází na naší, někdy možná tro-
chu více než bychom si přáli, rutinní každodennosti téměř na každém 
kroku. Dohlíží na nás zahalen v hábitu prošívaném zlatými nitkami mi-
nulosti a bedlivě opatruje naše kroky nebo někdy i skoky v naší bezbřehé 
přítomnosti. Ale než si odkryjeme místa, kde se s tímto světcem pravi-
delně setkáváme stejně tak, jako důvody jeho přítomnosti na těchto mís-
tech, nebo si představíme štědré fundátory (zakladatele) a pravidelné 
donátory (dárce) jeho existujících i zaniklých pomníků ve městě Rožm-
berk nad Vltavou, čeká nás ještě jeden úkol, a sice seznámit se ve zkratce 
s jeho životem. 
Sv. Jan Nepomucký: Narozen kolem 1350 Nepomuk (Pomuk), † 1393 
Praha. Syn městského rychtáře Velflina. První vzdělání nabyl v nepo-
muckém cisterciáckém klášteře. Studoval v Praze a v letech 1372 – 80 
byl arcibiskupským notářem. Pokračoval pak ve studiu církevního prá-
va na univerzitě v Padově, kde roku 1387 dosáhl doktorátu. Roku 1389 
jej arcibiskup Jan z Jenštejna ustanovil svým generálním vikářem. Ve 
sporech arcibiskupa s králem Václavem IV. stál pevně na straně církve. 
Král se snažil oslabit Jenštejnovo postavení zřízením nového biskupství 
v Kladrubech. Mniši si však po opatově smrti zvolili řádně opata nového 
a ten byl generálním vikářem potvrzen. Zuřivý král hrozil arcibiskupovi 
a jeho lidem smrtí. Při pokusu arcibiskupa o smír dal král čtyři arcibis-
kupovy spolupracovníky uvěznit, Jenštejn se 
zachránil útěkem. Byli tvrdě vyslýcháni a dva 
z nich mučeni. Král osobně pálil Jana Nepo-
muckého, který vytrval. Mrtvé tělo Jana Ne-
pomuckého bylo v noci 20. března roku 1393 
vhozeno z Karlova mostu do Vltavy. 
Nyní se krátce zastavme u míst, kde se s tímto 
patronem pravidelně setkáváme. 
Jelikož je svatý Jan Nepomucký ochráncem 
nejenom zpovědního tajemství, ale přede-
vším je znám jako patron spojovaný s profe-
sí mlynářů, vorařů, lodníků, strážce mostů, 
vodních nebezpečí, nepřekvapí nás, že se 
s jeho sochou setkáváme na mostě přes řeku 
Vltavu a to nejenom v Rožmberku nad Vl-
tavou, ještě známější je jeho socha na Kar-
lově mostě v Praze. Jan Nepomucký je také 
hlavním patronem českobudějovické diecéze 
a s jeho pomníky se můžeme setkat třeba 
i v Hluboké nad Vltavou, kde je tomuto pa-
tronu zasvěcen kostel. S jeho sochou se však 
můžeme setkat také v Lišově nebo i na území 

dalších bývalých schwarzenberských panstvích (od roku 1721 je Jan Ne-
pomucký patronem tohoto rodu). 
Nejčastěji je zobrazován jako kněz či kanovník s kratším vousem, na 
hlavě se svatozáří složené z pěti hvězd a s krucifixem a palmou v rukou. 
V této podobě jej vídáváme také v Rožmberku nad Vltavou nejenom na 
mostě, ale také na náměstí. 
O vztyčení sloupu se sochou svatého Jana Nepomuckého na náměstí 
v Rožmberku nad Vltavou se v první polovině 18. století zasloužili z vel-
ké části jeho donátoři, kterými byli zdejší zbožní měšťané Joseph Johann 
Herusch a Theresia Adlerová. 
Joseph Johann Herusch pocházel z rodu mydlářů, který v Rožmberku 
žili po několik generací (mezi léty 1646 – 1846). Mydlář Herusch se roz-
hodl fundovat pomník svého jmenovce jako poděkování za uzdravení 
a pro uctění slávy Boží. Velmi často jsou totiž tomuto patrociniu zasvě-
ceny i špitální kaple. 
Dnes již zaniklý pomník tohoto světce se však ještě v době nedávné  mi-
nulosti, tedy během první poloviny 19. století, nacházel v podobě jed-
noho z postranních oltářů také v kostele sv. Mikuláše. A i když svatého 
Jana Nepomuckého v barokní ikonografii mnohem častěji vídáme ve 
společnosti Jana Sarkandera nebo Antonína Paduánského, tak zde stál 
po boku svaté Juliány a Nothburgy, patronek rodiček, nakažlivých ne-
mocí, zemědělských i domácích prací.  Obecně oblíbenou tradicí, spo-
jující prostředí měšťanské i šlechtické, vzniklé u příležitosti beatifikace 
sv. Jana Nepomuckého, byly a dodnes jsou oblíbené Svatojánské slav-
nosti, konané každoročně v měsíci květnu (lodní hudba doprovázená 
iluminačními variacemi určená k poctě svatého Jana Nepomuckého). 

- Veronika Polnická, foto: Martin Dobrovolný -

Mlčel jsem a stále mlčím, však mé pomníky 
i zapomníky promlouvají mým jménem dodnes
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Shodou okolností se nám v prosincovém čísle zpravodaje sešly příspěv-
ky věnující se přírodě a vliv člověka na její proměnu. Ve svém článku 
k tématu větrných elektráren Lucka Vařeková zmínila, že  nějakou dobu 
žila v Kanadě. Když jsem zpravodaj odložila a přemýšlela nad přečte-
nými texty, napadlo mě, že by stálo za to vyzpovídat Lucku, která může 
porovnat život uprostřed lesů na jihu Čech a život uprostřed lesů za oce-
ánem.

„Jaký je vztah Kanaďanů k rodné zemi?“
Vztah Kanaďanů k jejich zemi je definován specifiky Kanady - druhá 
největší země světa, která je téměř neobydlená, velice mladá. Založení 
samostatné Kanady se datuje k roku 1867, je složená z deseti provincií 
a tří teritorií, kdy každé má samosprávu, je tedy federací. Zároveň spa-
dá do tzv. Commonwealthu - zemí bývalého Britského impéria, kteří 
ale stále jako hlavu svého státu považují britského panovníka. Tedy se 
v Kanaďanech mísí britská hrdost, evropská vzdělanost a americký naci-
onalismus. Nacionalismus ale jako láska k vlasti, ne nenávist k ostatním. 
Samozřejmě je Kanada, díky svému potenciálu, nevyčerpaných zdrojích 
a tedy velkému bohatství, cílem migračních vln, jejichž jsem i já sou-
částí. Kanaďany nemůžeme charakterizovat národně, ani rasově, jak 
je tomu běžné např. v Evropě, je tedy nutné, aby tu různorodou masu 
ovládal vyšší princip - a tím nutně musí být láska ke Kanadě jako takové 
- k jejímu politickému uspořádání, přírodě a tomu, že alfou a omegou 
chování ve společnosti je ryzí slušnost a přátelství.
Je běžné vidět na zahradách stožáry se vztyčenou kanadskou vlajkou 
a nikdo to nebere jako projev extrémního nacionalismu či pomýlené 
mysli, jak si to dokáži představit tady v Čechách. Začátkem každého, byť 
dětského, zápasu či rodea se zpívá kanadská hymna. A té slávy na 1. čer-
vence na Canada Day (obdoba amerického Dne nezávislosti)! Lidé jsou 
na svou zemi, její historii a symboly hrdí. Ale hrdí v pozitivním smyslu, 
bez toho, aniž by se xenofobně vymezovali vůči někomu jinému. Teď 
nezbývá než se ptát, kde se u nás stala chyba.

„Pan starosta se ve svých příspěvcích často obrací k obyvatelům 
s prosbou o důslednější třídění odpadu a péči o místo, kde žijí. Při-
tom Česká republika patří podle statistik k světovým rekordmanům 
v třídění. Jak to vypadá s odpadem a vůbec péčí o životní prostředí 
v Kanadě?“
Pokud jsme podle statistik tak dobří, tak nám patří chvála!
Kanaďanům není jedno, v jakém prostředí žijí, komunity, které společně 
opečovávají a uklízejí celé ulice či vlastní čtvrti, jsou běžné. Tam se ne-
čeká, až to za mě udělá někdo jiný.
Viděli jsme to u raně prosincové sněhové nadílky - zatímco obce u nás 
stíhaly technické služby a obyvatelé z velké část obviňovali obce z ne-
schopnosti, v Kanadě má buď každý na trucku radlici, v garáži frézu 
nebo aspoň dvě ruce a jde zkrátka odklízet - bez debat, čí to je nebo není 
povinnost. Sousedé navaří horkou čokoládu a udělá se z toho komunitní 
milá akce, kde si lidé pomáhají. Je mi líto, že se o to my tady ochuzujeme.
Kanaďanům zkrátka záleží na světě kolem nich, třídění odpadu u nich 
není téma k diskuzi (jako stále u nás) a něco, za co by měl být člověk 
chválen, oni třídí odpad tak přirozeně jako dýchají. Samozřejmě o snaze 
eliminovat plastové obaly, používat tuhá mýdla, recyklovat oblečení, ne-
kupovat levnou módu z Východu aj. ani nemluvím...

„Dá se říci zda Kanaďané upřednostňují udržitelný nebo naopak 
konzumní styl života?“
Samozřejmě, pokud máte ve své zemi řetězec Walmart, tak tam asi není 
zcela bezdůvodně. Kanaďané jsou konzumní, zejména na Vánoce, Den 
Díkůvzdání či Canada Day musí být výzdoba taková jako nikdy... přeci 
jen jsou to trochu Američané. Ale na druhou stranu se to snaží světu 
vrátit alespoň správnou recyklací.

„Kdybys měla vybrat jednu věc, ze které bychom si měli vzít od Kana-
ďanů příklad. Co by to bylo?“
Asi prostá lidská slušnost, láska k bližnímu svému a společnost bez pe-
simismu, předsudků, přezírání a odsuzování. To bych také chtěla popřát 
nám všem do nového roku 2024 - buďme více milí.

„A v čem by se naopak mohli Kanaďaně inspirovat od nás?“
Z naší současnosti, asi bohužel, v ničem - stěžování, bolístkování, "sý-
čkování", sebelítost a "že dobře už bylo" - to není inspirující. Ale to, že 
kdysi žili lidé, kteří svou zemi tak milovali, že napsali Máj, složili nád-
herný cyklus Má vlast či namalovali Slovanskou epopej.... z toho by-
chom si měli vzít příklad i my nyní.

Myslím, že Lucka dovezla domů minimálně trošku té laskavé kanadské 
nátury, která se v nás zabydluje. Když jsem viděla, s jakou samozřejmostí 
se u nás zapojili obyvatelé do odklízení sněhu, a jak čím dál více lidí razí 
heslo „když ti něco vadí, tak s tím něco dělej“, tak si říkám, že jsme snad 
na dobré cestě stát se lepšími lidmi.

Za rozhovor děkuje a těší se na další inspirativní 
rozhovory Jana Adamko

O Kanadě s Luckou Vařekovou

Dobrý den a ahoj, jsem Lucie Vařeková ze "Starého/Zadního Hrud-
kova" a studovala jsem, žiji a cestuji různě po světě s manželem, kros-
nou, stopem, pěšky přes hory a doly s touhou a cílem poznat svět 
a lidi v něm - to je totiž ta nejcennější hodnota, kterou sama sobě 
mohu věnovat.

Lucka s manželem sbírající odpad na pláži v Uclueletu v narodnim parku na Vancouver Islandu
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Po téměř dvouleté pauze se v rožmberské tělocvičně opět protahují 
těla v rytmu dechu. Mladší, starší, ohební, neohební, sportovci i lenoši. 
Všechny ale spojuje chuť udělat něco pro své zdraví. Udělejte si čas pro 
sebe a přidejte se k nám. Nezaručím Vám, že si dáte nohu za hlavu, ale 
slibuji, že budete odcházet s pružnějším tělem a hlavně dobrou náladou.

- Jana Adamko -

Jóga pro každého

(stav k 29.12. 2023)
Na konci roku 2023 jsme zaznamenali zvýšenou hladinu Vltavy ve měs-
tě. Jde o následek řízeného odpouštění vodního díla Lipno I. Maximální 
„bezpečný“ odtok z Vyššího Brodu je cca 90 m³. Taková situace nastala 
27. a trvala do 29. prosince. Povodí Vltavy preventivně vyjmulo hradidla 
ze štěrkové propusti na našem jezu. To, v kombinaci s umístěním pytlů 
s pískem na jezu na protějším břehu, zabránilo výraznějšímu zaplavení 
Latránu. Město průběžně konzultuje situaci s vedením Povodí Vltavy. 
Nicméně situace na vodním díle Lipno I. vyžaduje i nadále odpouštění. 
Můžeme si jenom přát, aby klesly teploty a nepršelo.

- Bohuslav Čtveráček, foto: Bohuslav Čtveráček, Kateřina Krabatschová -

Velká voda ve městě


